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پژوهشى مربوط به قيام خونين 
مسجد گوهرشــاد مشهد در 
مراســمى با حضور مسئولان 
كشورى و اســتانى رونمايى 

شد. 
به گزارش ايرنا، رئيس سازمان 
كتابخانه هــا، موزه ها و مركز اســناد 
آســتان قدس رضــوى در هفدهمين 
برنامــه از سه شــنبه هاى فرهنگــى 
اين ســازمان پس از رونمايــى از اين 
اســناد و طرح هــا گفت: اين اســناد 
مهم كــه مربوط بــه قيــام تاريخى 
سال 1314 مســجد گوهرشاد است، 
كمتر مــورد توجه پژوهشــگران قرار 

گرفته است.
حجت الاسلام ســيدجلال حسينى با 
بيان اينكــه تعدادى از اين اســناد در 
مركز اســناد آســتان قدس رضوى و 
بيشــتر آن ها در مركز اســناد انقلاب 
اســلامى نگهدارى مى شــود، گفت: 
بخش عمده اى از اين اسناد، مربوط به 
پرونده هاى بازجويى از دست اندركاران 
دستگيرى، شــكنجه و تبعيد مردم و 
علماســت كه با شــكايت بازماندگانِ 
افرادى مانند اســدى، متولى آستان 
قــدس رضــوى و آيــت ا... آقــازاده 
خراســانى بــه دادگاه احضار شــدند 
و متــن بازجويى ها و شــرح برخى از 
اقدامات اين عوامل، مانند شــكنجه ها 

و سوءاســتفاده هاى مالى در اســناد 
منعكس شده است.

به گفته او نامه محرمانه حسن تقى زاده، 
والى وقت خراسان، به نايب توليه وقت 
آســتان قدس رضوى دربــاره رعايت 
نشــدن قانون لباس متحدالشكل در 
اين آستان، تلگراف هاى رمزى مخابره 
شده از سوى آســتان قدس رضوى با 
دفتــر مخصوص شاهنشــاهى در روز 
بعد از واقعه مسجد گوهرشاد و گزارش 
سركشيك اول آســتان قدس رضوى 
درباره تغيير نكردن لباس خادم باشى 
كشيك اول و تشــرف نيافتن وى در 
موقع كشيك، برخى از اسنادى است 
كه از اصل آن ها در اين مراسم رونمايى 

شده است.
رونمايى از نخســتين طرح پژوهشى 
دربــاره قيــام گوهرشــاد از ديگــر 
بخش هاى اين مراســم بود. اين طرح 
پژوهشى 4 بازه زمانى را دربر مى گيرد 
كه در چندين جلد كتاب در قالب سند 

ارائه شده است.
رئيس ســازمان كتابخانه ها، موزه ها 
و مركز اســناد آســتان قدس رضوى، 
در اين مراســم از راه انــدازى پايگاه 
تخصصى «عفاف و حجاب» در كتابخانه 
ديجيتال آســتان قدس رضوى خبر 
داد و گفت: اين اقدام به مناســبت روز 
21 تيرماه، روز عفاف و حجاب، انجام 

شده است.  
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«کلاه گیس» و چند  گاف دیگر از گاندو 
بررسی زوایای یک سریال پر بیننده تلویزیونی

غلامرضا زوزنی| حالا كه به گفته 
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ســازمان  تحقيقــات  مركــز 
صدا و ســيما، ســريال «گاندو» 
پربيننده ترين سريال در تيرماه 
داغ 98 شده اســت و 155 نفر از 
نماينــدگان مجلــس شــوراى 
اسلامى هم امضايشان را پاى نامه 
تقديــر از دســت اندركاران اين ســريال 
انداخته اند، بد نيست چند نكته اى را در باره 
اين سريال مرور كنيم، اينكه تنها 44 درصد 
از آن هايى كه تلويزيون مى بينند «گاندو» 
را ديده اند كه نشان مى دهد نرخ تماشاى 
تلويزيون در جامعه بســيار پايين اســت، 
چرا كه با وجود همه ذوقى كه مســئولان 
تلويزيون در اين باره داشــته اند 44 درصد 
براى ســريالى مانند «گاندو» با آن سوژه 
پرحاشيه اش ناچيز است. با اين حال قرار 
اســت اين ســريال به زودى از شبكه افق 

بازپخش شود.
«گاندو» كه ادعا دارد معمايى پليسى است، 
حتى از «كارآگاه علوى» و يا «سر نخ» كه 
در دهه هاى پيش ساخته و پخش شدند هم 
معماى كمترى را در خود گنجانده است. 
«گاندو» داســتانى دارد كه سرنوشتش از 
پيش تعيين شده و تقريبا همه بينند گانش 
مى دانند كه در انتها چــه اتفاقى مى افتد. 
به هر حــال پربيننده ترين ســريال تيرماه 
98 به اين دليل تأمل بر انگيز است كه يك 
داستان واقعى را روايت مى كند، داستانى 
كه با وجود همه تشكيك ها در واقعى بودن 
آن، سازندگانش ادعا دارند مو به مو واقعيت 

را گفته اند.

 در نقض خود و ایجاد دوگانگی

«گاندو» نــه در مصاف با واقعيــت و باور 
بيننده كه بــا خودش در تناقض اســت. 
«گاندو» چند جايــى از خطوط قرمزى كه 
خودش براى خــودش تعيين كرده، عبور 

و مخاطب را به دوگانگى دچار كرده است.
به نوشــته اول فيلــم توجه كنيــد: «اين 
مجموعه بر اساس يك پرونده واقعى ساخته 
شده كه به دليل مســائل امنيتى، اسامى 
اشخاص، اماكن و كشــورها تغيير يافته و 
هرگونه تشــابه، تصادفى مى باشــد.» اين 
اولين تناقضى است كه هنوز عنوان بندى 
بالا نيامده مخاطب با آن رودررو مى شود. 
ســازندگان «گانــدو» بر خــلاف ادعايى 
كه ابتداى فيلم دارند، همه تلاششــان را 
مى كنند تا افراد از نظــر ظاهر و نوع اداى 
ديالوگ هــا كمترين تفــاوت را با واقعيت 
داشته باشــند. به نام «مايكل هاشميان» 
دقت كنيد و آن را با نام «جيسون رضائيان» 
مطابقت دهيد! چهره جيسون رضائيان را 
در كنار تصوير چهره پردازى شــده مايكل 
هاشميان تصور كنيد! وزير امور خارجه در 
«گاندو» را با محمدجواد ظريف مقايســه 
كنيد! همه كاملا به يكديگر شباهت دارند.

موضــوع ديگرى كه دســت آويز مخالفان 
«گاندو» است، كلاه گيس است. كلاه گيسى 
كه بر ســر بازيگر ايرانى اســت خاطرات 
كلاه گيس بازيگر فيلم «كاناپه»، ســاخته 
كيانوش عيارى، را در ذهن ها زنده مى كند. 
كلاه گيســى كه باعث شــد كاناپه به طور 
قطعى توقيف شــود، در اين سريال بارها 
استفاده مى شــود و حتى مورد تأكيد هم 
قرار مى گيرد. البته كه گلاه گيس «گاندو» 
نه با اتفاقات بيرونى كه بــا اتفاقات درون 

خودش هــم در تضاد اســت. در حالى كه 
فرزانه ناصرى، نامزد مايكل هاشــميان، از 
كلاه گيس اســتفاده مى كند اما خانم هاى 
ديگرى كه در نقش جاسوس در اين سريال 
حضور دارند حتى در محيط هاى شخصى 
و خصوصى شان با حجاب كامل و پوشش 
اسلامى هســتند! اينكه چرا در عين حال 
كه از كلاه گيس براى شــخصيت مشابهى 
در همين فيلم اســتفاده شــده است يك 
جاسوس و خائن به جمهورى اسلامى حتى 
در پوشش داخل منزل خود بايد با حجاب 
كامل نمايش داده شــود جــاى تعجب و 

سؤال دارد.

 عطش مطلع بودن

همان طــور كه پيشــتر گفته شــد، همه 
جذابيتى كه تماشــاى ســريال «گاندو» 
مى توانست داشته باشد آگاهى از واقعيت 
است، چرا كه ســازندگان آن با همان متن 
ابتداى فيلم مدعى شــدند قصــه اى كه 
تعريف مى كنند بر اســاس واقعيت است 
و شــايد همين موضوع باعث شــده است 
44 درصد بينندگان تلويزيون شــبكه 3 
را براى تماشــاى «گاندو» بر گزينند. اين 
موضوعى انكارنشدنى است كه گمان كنيم 
داستان «گاندو» از تخيل نويسنده هم بدور 
مانده اما تمام تلاشش را كرده تا آنچه كه 
اتفاق افتاده است را به شــكل دراماتيكى 
روايت كند. هر از گاهى تلويزيون ســراغ 
ســوژه هاى اكشن و پليســى مى رود و در 
هركدام رد پايى از ســاخت و توليد ايرانى 
شده اش به جا مى گذارد، اما «گاندو» از آن 
اتفاقاتى است كه به همين راحتى نمى شود 
از كنار آن گذشت. بيننده هم مى خواهد از 
واقعيت سر در بيارد و هم بايد فاجعه اى را 
كه در فيلم نامه نويسى ، كارگردانى و حتى 
بازيگرى گاندو رخ داده است تحمل كند. 
«گاندو» اگر مخاطبى را پاى خود نشانده 
احتمالا فقط به خاطر عطشــى اســت كه 
مخاطب براى دانستن واقعيت دارد و بس، 
عطش درباره داســتان يك جاسوسى كه 
حتى در اخبار رسمى هم جزئيات زيادى از 

آن منتشر نشد.
فــارغ از اشــتباه هايى كه «گانــدو» در 
ديالوگ نويســى، بــه تصويــر كشــيدن 
امكانــات نيروهــاى امنيتــى، دوربيــن 
روى دســت ســردرگم و نمونه هاى فنى 
و غير فنى از اين دســت كــرده، عملياتى 
به اين مهمى (دســتگيرى يــك متهم به 
جاسوســى) را چنان كودكانــه به تصوير 
كشيده اســت كه هر بيننده اى را متعجب

 مى كند.
 قطعا انجام عمليات توسط سربازان گمنام 
امام زمان(عج) از حساسيت و پيچيدگى اى 
برخوردار اســت كــه تصاويــر «گاندو» 
يك صــدم آن حساســيت را هــم نمايان 
نمى كند. اينكه ســازندگان «گاندو» براى 
به تصوير كشــيدن روحيه لطيف 2 مأمور 
امنيتى اطلاعاتى بعد از انجام يك عمليات 
تعقيب و گريز ، شوخى آن ها را براى خوردن 
چيپس نشان مى دهد كمال بى سليقه گى 

سازندگان را به نمايش مى گذارد.  
داستانك هايى كه در اين سريال گنجانده  
شده اســت هيچ كارى از پرونده «گاندو» 
پيش نمى برد و كاملا واضح است كه براى 
بالا بردن تعداد قســمت هاى سريال و پر 

كردن جدول پخش تلويزيون است.  
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بهــداد، بازيگــر مشــهدى و به زن
كارگردانى رضا ميركريمى به بخش 
مسابقه جوايز آسياپاسيفيك ايتاليا 
راه پيدا كرد. اين فيلم پس از كسب 
جوائز بهترين بازيگر مرد براى حامد 
بهداد و بهترين كارگردانى و بهترين 
فيلم براى رضــا ميركريمى در جشــنواره 
بين المللى فيلم شــانگهاى، مــورد توجه 
رويدادهاى سينمايى در كشورهاى مختلف 
جهان قرار گرفته اســت و به پيشنهاد عضو 
اســتراليايى شــوراى نامزدى اين جوايز، 

دعوت نامه رسمى بخش مسابقه را دريافت 
كرده  است. مراسم اهداى اين جوايز با حضور 
نامزدهاى بخش هــاى مختلف در تاريخ 30 
آبان ماه امسال در شهر بريزبن استراليا برگزار 

خواهد شد.
همچنين فيلم ســينمايى «قصر شيرين» 
كه اولين بار در جشــنواره فيلم فجر ســال 
97 اكران شــد، توانســت 2 جايزه بهترين 
فيلم  نامه و بهترين موســيقى متن را از آن 
خود كند، اين فيلم سنمايى از 2 هفته ديگر 
اكران عمومى اش را در سينماهاى كشور آغاز 

خواهد شد.  

حامد بهداد در مسیر استرالیا
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بهارانه مشــهد كه از سال 
1386 تا كنون با عناوينى 
چون «اســتقبال از بهار»، 
«بهار فيروزه اى» و «خانه 
بهار»، 12 سال است كه به 
همت شــهردارى مشهد 
برگزار مى شود، امسال خيلى زودتر 
از ســال هاى گذشــته به پيشواز 

سيزدهمين سال خود مى رود.
جشــنواره «خانه بهار» در 2 سال 
اخير و بــا روى كار آمدن شــوراى 
شــهر پنجم فعاليتش را ادامه داده  
و شهردارى مشهد سعى كرده است 
تحت اين عنوان ضمن ادامه دادن 
مسير دوره هاى گذشته، سر و سامان 
بيشترى به اتفاقات هنرى شهر دهد 
و مشهد را به عنوان مركز هنرهاى 

شهرى معرفى كند.
در اين بيــن يكــى از موضوعاتى 
كه هميشــه به عنوان چالش براى 
ايــن جشــنواره مطرح مى شــد، 
انتشــار فراخوان در فاصله كمى تا 
آغاز جشــنواره بود. به اين ترتيب 
هنرمندان بايد آثارشان را در مدت 
زمان كوتاهى آماده مى كردند. اين 
محدوديت زمانى تا حدودى باعث 
كاهش كيفى آثار مى شد و از طرف 
ديگر فشار روحى هنرمندان را براى 
اجراى آثار در زمان تعيين شده در 

فراخوان دوچندان مى كرد.
اكنون بــا توجــه به نــگاه جدى 
مديريت شهرى به پرداخت ويژه و 
تخصصى به هنرهاى شهرى تلاش 
شده تا فراخوان جشــنواره «خانه 
بهار» در زمانى مناسب منتشر شود. 
رويكردى كه در سال 98 پيگيرانه تر 
دنبال شــد و اولين قدم براى اين 
رويداد هنرى ايجــاد دبيرخانه اى 
ثابت بود، دبيرخانــه اى كه يكى از 
اهــداف شــكل  گيرى آن انتشــار 
فراخوانــى با فاصلــه چندين ماهه 
از آغاز رويداد «خانــه بهار» بود. به 
اين ترتيب با پايان اين جشنواره در 
سال 98، تيم اين جشنواره و اداره 
هنرى سازمان فرهنگى و اجتماعى 
شهردارى كارشان را متوقف نكردند 
و روز گذشته در فاصله 7 ماه مانده 
به بهار 99، فراخــوان خانه بهار را 
منتشــر كردند كه اتفاقى  بى سابقه 
است. از همين رو روزگذشته نشست 
خبرى سومين جشنواره «خانه بهار» 
با حضور محمدمحســن مصحفى، 
سرپرســت ســازمان اجتماعى و 
فرهنگى شهردارى مشهد، و صدرا 
يوسفى، رئيس اداره هنرى معاونت 
فرهنگى و هنرى سازمان اجتماعى 
و فرهنگى شــهردارى مشهد، در 
خانه هنرمندان مشــهد برگزار شد 
كه مشــروح آن را در گزارش پيش  

رو مى خوانيد.

 فرصتی برای بالا بردن کیفیت

همان طور كه پيشــتر گفته شــد 
انتشــار فراخوان زودتــر از موعد، 
اولين و مهم ترين تفاوت جشنواره 
امسال با ســال هاى گذشته  است. 

سرپرست معاونت فرهنگى اجتماعى 
شهردارى مشهد نيز سخنان خود را 
در اين جلسه با همين موضوع آغاز 
مى كند: كمبود وقــت هنرمندان 
براى ايده پردازى مى تواند آسيبى 
جدى به توليدات هنرى وارد كند، 
پروسه طولانى تر براى خلق و نصب 
آثار در بهار اين مجــال را هم براى 
هنرمنــدان و هم براى مســئولان 
برگزاركننــده فراهــم مى كند كه 
انتخاب هاى بهتــرى براى المان ها 

داشته باشند.
اما چيزى كه باعث شــده اســت 
مديران فرهنگى شهر مشهد به فكر 
انتشار زود  هنگام فراخوان بيفتند، 
اين بود كه در هفته هاى آخر سال 
هنرمندان و برگزار كنند گان هركدام 
با عجله انجام تكليــف مى كردند. 
محمدمحسن مصحفى اين سرعت 
را به پيچيده شــدن فرايند انتخاب 
المان هــا منتهى دانســت و گفت: 
اين ســرعت باعث مى شد دقت در 
انتخاب آثار پاييــن بيايد و گاهى 
شــاهد اكران آثار ضعيف در شهر 

بوديم.
البته اين زمــان فراخ تنهــا براى 
بالابردن دقت در انتخاب نيســت و 
اداره امور هنــرى معاونت فرهنگى 
اجتماعى تصميم دارد در اين مدت 
كارگاه هــاى ايده پــردازى را براى 
هنرمندان متقاضى در اين جشنواره 
برگزار كند. به گفته مصحفى به اين 
سبب فرصتى به دست خواهد آمد 
كه درباره كيفيت و ارتقاى محتواى 

آثار نيز تلاش بيشترى شود.
از ديگر ويژگى هاى اين دوره مى توان 
به همكارى سازمان پارك ها و فضاى 
سبز با سازمان فرهنگى اجتماعى 
شهردارى مشهد در انتشار فراخوان 
اشاره كرد كه در سال هاى گذشته 
جاى آن خالى بــود. اين همكارى 
و هماهنگــى با توجه به اشــتراك 
فضاى فعاليت جشــنواره ضرورى 
بود كه مصحفى دراين باره گفت: هم 
براى جا نمايــى المان ها و هم براى 
بهره بردارى از فضاى سبز در پارك ها 
و گل آرايى ها نيــاز به اين همكارى 
دو جانبه وجود دارد. در ســال هاى 
گذشــته موازى كارى ها -به خاطر 
نا هماهنگــى  ميان ســازمان هاى 
شهردارى- باعث اختلالاتى شد كه 
اميدواريم اين موضوع با اين تمهيد 

رفع شود.
بخش دانشــجويى در جشــنواره 
خانه بهار بــا اينكه در ســال هاى 
گذشــته نيز وجود داشته است، بنا 
به گفته سرپرست سازمان فرهنگى 
اجتماعى شــهردارى مشهد چهره 
متفاوتى به خــود خواهد گرفت و 
استفاده از ظرفيت هاى دانشگاهى 

بيش از پيش خواهد شد.
مصحفــى همچنين از آثــارى كه 
توســط هنرمندان به خانــه بهار 
پيشنهاد اما براى ساخت برگزيده 
نمى شوند اشاره كرد و گفت كه خانه 
بهار تلاش خواهد كرد اتفاق خوبى 
براى اين آثار رقم بخورد: مى خواهيم 

آثارى را كه در رقابت نوروزى «خانه 
بهار» ناكام بوده اند به شــهرداران 
ساير شــهرها پيشــنهاد بدهيم و 
اميدواريم اين اتفــاق منجر به ارائه 
آثار هنرى در ساير شهر هاى كشور 

شود.

 به دنبال تولید آثار با دوام هستیم

صدرا يوسفى، دبير جشنواره خانه 
بهــار 99 نيز 3 رويكــرد محتوايى 
«مشــهد الرضا (ع)، شهر معنويت و 
زيارت»، «من مشهد را دوست دارم» 
و « مشهد، شــهر بهار» را براى اين 
رويــداد فرهنگى  هنرى بر شــمرد 
و آن هــا را مــلاك بررســى آثار 
پيشــنهادى به خانه بهار دانست. 
يوســفى در توضيح اين 3 رويكرد 
گفت: در رويكــرد اول، آثارى را كه 
با محور هويت مشــهد و معنويت 
حاكم بر اين شهر مقدس به واسطه 
وجود مضجع منور رضوى ارائه شوند 
بررســى خواهيم كرد. در دومين 
رويكــرد، موضوع هايى حول محور 
محيط زيست شهرى، ارتباط شهر 
با شهروندان و آداب و آيين هايى كه 
در اين شهر وجود دارد، ريشه هاى 
فرهنگى و معرفى مفاخر شهر و به 
طور كلى هر آنچه كه باعث مى شود 
يك شهروند زندگى در شهر را بيشتر 
دوست داشته باشد، بررسى خواهد 
شد و در رويكرد پايانى نيز ايده هاى 
برترى كــه در زمينه هاى گل آرايى 
و فضاى سبز ارائه شــوند انتخاب 

خواهند شد.
همچنين يوســفى در كنار اين 3 
رويكرد، 3 بخش اصلــى، جنبى و 
دانشجويى را هم براى چهاردهمين 
سال جشنواره ترسيم كرد و گفت : در 
بخش اصلى، المان ها و يادمان هاى 
شهرى كه به طور كلى نمود بيشترى 
در شــهر خواهند داشــت بررسى 
مى شــوند، آثارى كه دوام بيشترى 
داشته باشــند و زمان زيادى بشود 
از آن ها اســتفاده كرد تا سرمايه اى 
كه از بيت المال هزينه  مى شــود از 
بين نرود. بخش جنبى نيز طرح ها 
و ايده هايــى را كــه بــه گل آرايى 

مى پردازد هدف قرار داده  است.
در دسته بندى بخش اصلى مى توان 
به ديوار نگاره ها، آزين بندى شهرى، 
هنر هاى نمايشى، گرافيك شهرى 
و ... اشــاره كرد كه يوســفى از اين 
دسته بندى به عنوان مظهر تزئينات 
شــهرى يــاد و آن ها را بــه عنوان 
مطالبه همه شهروندان معرفى كرد. 
همچنين دبير جشنواره خانه بهار، 
اول آبان ماه را آخرين مهلت ارسال 
آثار به بخش اصلى  و 7 شــهريور را 
آخرين مهلت ارســال ايده ها براى 

بخش گل آرايى اعلام كرد.
به گفته يوسفى، بخش دانشجويى 
3 موضوع پروژه هاى دانشــگاهى، 
نقد و تحليل هنر شهرى و حمايت 
از پايان نامه هاى دانشجويى خواهد 
داشت: «اين بخش يكى از مهم ترين 
دغدغه هاى امور هنرى شهردارى 
بــوده  اســت كــه از ظرفيت هاى 
دانشــگاه هاى هنر در مشهد و در 
سراسر كشــور بهره ببريم و آن را با 
فضاى شهرى پيوند بزنيم. همان طور 
كه در امضــاى تفاهم نامه مديريت 
شهرى با برخى از دانشگاه هاى هنر 
كشور كه چندى پيش انجام شد اين 
ظرفيت ها به كار گرفته شده است.» 
همچنين امســال براى دومين بار 
بخش بين الملــل در بخش جنبى 
جشنواره ديده شده است و هم زمان 
با انتشــار فراخوان به زبان فارسى 
ترجمه آن به مراكز دانشگاهى جهان 
-كــه در زمينه  هنر هاى شــهرى 
فعاليت مى كنند- ارسال خواهد شد.
به گفته يوســفى ، از 2 هفته آينده 
كارگاه هاى تخصصى هنر شــهرى 
شروع خواهد شــد و اين نشست ها 
در 19 جلســه با حضور گرو ه هاى 
علمى و تخصصى به بررسى و اصلاح 
ايده هاى ارائه شده به اين جشنواره  

خواهد پرداخت. 

 به دنبال ارتقاء کیفی آثار هستیم

مصحفى در پاســخ به اين ســؤال 
كه چرا در حالى كــه از هنرمندان 
مشهدى به خوبى استفاده نمى شود 
مديريت شهرى با دانشگاه هنر تهران 

وارد مذاكره شــده است، گفت كه 
شهردارى هيچ قرار دادى با دانشگاه 
هنر تهران نبســته اســت و ما به 
دنبال استفاده از ظرفيت ها موجود 
هســتيم. ضمن اينكه تفاهم با يك 
مؤسسه است و اين تفاهم با شخص 
حقيقى منعقد نشــده است. ما به 
دنبال استفاده از همه ظرفيت ها در 

مجموعه دانشگاه هنر هستيم.
او همچنين در پاســخ به سئوالى 
دربــاره رويكــرد اين جشــنواره 
گفت:  رويكرد اول اين جشــنواره 
«مشــهد الرضا(ع)، شــهر زيارت و 
معنويت» است كه براساس آن، آثار 
هنرمندان به دست ما خواهد رسيد. 
اخيرا دو ســالانه مجسمه ســازى 
مشــهد را داشــتيم كه بســته به 
وضعيت اقتصادى شــهر و كشور 
شايد نشــود به زودى از آن ها بهره 
برد اما همه برپايه هويت شهر مشهد 

صورت گرفته است.
سرپرســت معاونــت فرهنگــى 
اجتماعى شهردارى مشــهد ابراز 
اميدوارى كرد كه از حداكثر آنچه 
از بودجه اى كه در اختيار سازمان 
متبوعش قرار مى گيرد براى بهبود 
ساخت المان هاى ثابت استفاده كند 
زيرا  با اين رويكرد، هرسال بر زيبايى 

شهر اضافه مى شود.
يوسفى نيز با اشاره به اينكه امسال 
كميسيون فرهنگى شوراى شهر و 
شهردارى تلاش كردند كه بودجه 
جشنواره را افزايش بدهند، درباره 
تعداد آثار رســيده سال گذشته به 
جشــنواره گفت: در مجمــوع آثار 
جشنواره سال گذشته در بخش هاى 
مختلف، 3000 اثر بود كه 584 اثر 
آن اجرايى شد و پيش بينى مى شود 
امسال بيشــتر از اين تعداد ايده به 
دبير خانه برســد و اميدواريم كه از 
نظر كيفى نيز ارتقا يابد.  علاقه مندان 
براى مشــاهده جزئيات فراخوان 
جشنواره «خانه بهار99»مى توانند 

با اسكن كد زير 
به اطلاعات ياد 
شده دسترسى 

يابند.   
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سیدجواد اشکذری | «تئاتر مشهد 
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ش
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رشد كرده است». اين گفته، چند 
سالى است ورد زبان بسيارى از 
كارشناســان مطرح تئاتر كشور 
اســت. همچنيــن بســيارى از 
مديران و هنرمنــدان باتوجه به 
اجراهاى گســترده عمومى در 
سطح مشهد و افزايش تماشاخانه ها و نيز 
حضور پرافتخار هنرمندان اين شــهر در 
رويدادهاى ملــى و بين المللى به ويژه در 
جشــنواره تئاتر فجر، مشهد را قطب دوم 
تئاتر كشور لقب داده اند اما همان مديران 
عالى رتبه تئاتر كشــور باتوجه به تعريف 
خود از عدالت، گفته هاى ذكرشده را نقض 

مى كنند. 
به نوعــى نــگاه محافظه كارانه آن ها 
سبب شده اســت كه تمام 32استان 
كشــور، فقط دو اثــر بــه دبيرخانه 
جشــنواره فجــر بتواننــد معرفــى 
كننــد، درحالى كه 70درصــد از اين 
اســتان ها، آثار بســيار ضعيفى را در 
جشــنواره هاى اســتانى خود به اجرا 
مى گذارنــد. در اغلب اين اســتان ها 
حتــى داوران، به دليــل كيفيــت 
نامطلوب آثار، با اكراه يك يا حتى دو 
اثر را انتخاب مى كننــد، حال آنكه در 
5 يا 6اســتان به ويژه خراسان رضوى 
هيئــت داوران از ميان 12اثر، حداقل 
6اثر باكيفيت را شايســته حضور در 
جشــنواره تئاتر منطقه اى و نيز فجر 
مى دانند و هميشه براى انتخاب دو اثر 
نهايى، دچار چالش بزرگى مى شوند. 
به عبارتى برخى ســال ها، اثر ششــم 
جشــنواره استانى خراســان رضوى، 
از اثر برگزيده برخى جشــنواره هاى 
اســتان هاى ديگر باكيفيت تر اســت 
كه متاســفانه به دليل سياســت هاى 
مركز هنرهاى نمايشــى كشور و نيز 
دبيرخانه جشــنواره بين المللى تئاتر 
فجر، از حضــور در اين رويــداد مهم 

بازمى ماند. 
اين چالش را چند ســالى اســت كه 
انجمن هنرهاى نمايشــى خراســان 
رضوى مطرح كرده اســت اما جواب 
مركزنشــينان به مطالبه برحق اهالى 
تئاتر مشهد، چند جمله است: «عدالت 
در بين همه استان ها بايد رعايت شود 
و طبق بخشنامه، سهميه آثار برگزيده 
در همه اســتان ها يكســان است.». 
با اينكــه مديران مركز در ســال هاى 
گذشته و حال به اين موضوع واقفند كه 
حق تئاتر مشهد و خراسان رضوى در 
اين بخشنامه ناديده گرفته شده است، 
به خاطر ترس از حاشيه سازى در برخى 
استان ها، ســكوت اختيار و به همان 

رويه سهميه بندى بسنده كرده اند.
ازطرفى، همه آن ها بارها در رسانه هاى 
مختلف كشــور اذعان داشــته اند كه 
تئاتر مشــهد بعد از تهران، قطب دوم 
تئاتر كشور اســت اما در عمل به گونه 
ديگرى با اين موضوع بااهميت برخورد 
كرده اند. در بهمن هرسال كه فهرست 
بخش هــاى مختلف جشــنواره تئاتر 
فجر منتشر مى شــود، با شهر تهرانى 
مواجه مى شويم كه بيش از 60درصد 
آثار متعلق به آن اســت. در اين مواقع 
مى توانيم فاصله بيــن تئاتر پايتخت 
و تئاتــر شهرســتان يا بهتــر بگوييم 
فاصله ميــان عدالــت و بى عدالتى را 
بيشــتر درك كنيــم. هرچنــد تئاتر 
مشهد ســالانه بين 5 تا 8نمايش در 
جدول برنامه جشنواره فجر دارد، آنچه 
براى پوســت اندازى و اســتعداديابى 
و رشــد نســل جديد تئاتر شهرمان 
مهم اســت، افزايش سهميه جشنواره 
تئاتر اســتانى به عنوان سكوى پرتاب 

جوانان است.
با توجه بــه گســتردگى جغرافيايى 
خراســان رضوى و مشــاركت بيش 
از 15شهرســتان ايــن اســتان در 
جشــنواره و نيــز ارســال بيــش از 
120متــن و بازبينى بيــش از 60اثر 
نمايشــى براى حضور در جشــنواره 
تئاتر اســتانى، از يك سو مى طلبد كه 
مديران فرهنگى هنرى اســتان و در 
رأس آن ها مديركل فرهنگ و ارشــاد 
اسلامى استان، پيگيرى هاى بيشترى 
براى تحقق افزايش ســهميه كنند و 
ازســوى ديگر مديران وزارت فرهنگ 
و ارشاد، نگاه جدى ترى به اين مقوله 

بيندازند. 
بى ترديد با طرح راهكارهايى ازجمله 
دومنطقــه اى كردن جشــنواره تئاتر 
اســتانى، مى تــوان ســهميه تئاتــر 
خراسان رضوى در جشــنواره فجر را 
به عدد4 رساند، بدون اينكه حاشيه اى 
را اهالــى تئاتــر اســتان هاى ديگر 

به وجود بياورند.
برگزارى همايش رؤساى انجمن هاى 
هنرهاى نمايشــى استان هاى كشور، 
فرصت بسيار خوبى بود براى مطالبات 
برحق تئاتر مشهد و شهرهاى اطرافش؛ 
همايشى با حضور همه ليدرهاى تئاتر 
استان هاى ديگر و معاون هنرى وزير و 
مديران عالى رتبه كشور كه در حاشيه 
نشســت هاى همايش، مى توانســت 
اتفاقات بســيارى ازجملــه افزايش 
سهميه تئاتر اســتانمان در جشنواره 
رقم بخــورد؛ البتــه اين بار بــه نفع 

هنرمندان. 

 نماشهر 
مصطفی عباسی | شهرآرا

 انتشار فراخوان «خانه بهار»  در تابستان
فراخوان جشنواره هنرهای شهری « خانه بهار۹۹» چندین ماه زودتر از موعد همیشگی  منتشر شد

شــکیبا افخمــی راد |   اگــر 
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همين طور پيــش برود و در 
راهى كه در آن قدم برداشته 
ثابــت بماند آينــدگان از او 
به عنوان يكى از بزرگان آواز 
ايران ياد خواهنــد كرد. او 
هماننــد اســاتيدش دكتر 
حسين عمومى و على اصغر شاه زيدى 
از خردسالى با موســيقى آشنا شده 
است. حضور در اركستر ملى ايران و 
همكارى با گروهاى موسيقى از عمده 
فعاليت هايى بوده كه نام محمد رضا 
معتمدى را بر سر زبان ها انداخته است. 
معتمدى كــه در كارنامه هنرى اش 
ســابقه همكارى با  استاد محمدرضا 
لطفى، اســتاد محمدرضا شجريان، 
استاد فرهاد فخرالدينى، استاد حسين 
عليزاده  و ... مى درخشــد، در ســال 
2013 از ســوى راديو دولتى فرانسه 
به عنــوان خواننــده برگزيده ســال 
انتخاب شده و جايزه فرانس موزيك 
2013 را دريافت كرده است. همچنين 
«اى عاشقان»، «وطنم ايران»، «اپراى 
عاشورا» و «اپراى عروسكى مولوى» از 

جمله آثار تحسين شده اوست. 
سال گذشته بود كه تب وتاب برگزارى 
كنســرت رايگان براى مردم داغ شد 
و خوانندگان بســيارى براى برپايى 
اين رويداد در صفحات شخصى خود 
در فضــاى مجازى يــا در مصاحبه با 
رسانه ها  اعلام آمادگى كردند، اما در 
اين بيــن، تنها فردى كــه حرفش را 
عملى كرد و براى ترويج نشاط و شادى 
ميان مردم روى صحنه رفت، محمد 
معتمدى بود؛ خواننــده اى كه بدون 
جنجال آفرينى، هميشه موضع خود 
را دربرابر اتفاقاتى كه درباره موسيقى 
كشــور رخ مى دهد، اعلام مى كند. از 
مخالفت با قانون واريــز 10درصد از 
بهاى بليت كنسرت ها به خزانه دولت 
تا تبديل شدن يك سايت فروش بليت 
كنسرت به سياســت گذار اين حوزه. 
معتمدى به منظور اجراهاى مناسبتى 
ازجمله در برنامه «بهــار جان ها»، از 
ويژه برنامه هاى مــاه مبارك رمضان، 
چندين بار به مشهد سفر كرده  است. 
در دهه كرامت امسال نيز او بار ديگر 
به مشهد آمد تا در برنامه «جشن ايوان 
شمس» كه در بوســتان كوهسنگى 
برگزار مى شد، روى صحنه برود. اين 
ســفر فرصتى را فراهم كرد تا با اين 
خواننده موسيقى ايرانى و سنتى كه 

تا امروز آلبوم هاى مختلفى را منتشر 
كرده و تيتراژ فيلم هايى چون سيانور 
و مجموعه تلويزيونى «شرايط خاص» 
را هم خوانده  است، گپ وگفتى درباره 
اتفاقات موسيقى مشهد و كشور بزنيم.

  شما در برنامه هاى مختلفى در
مشهد روى صحنه رفته ايد، درباره 
حال وهواى مشــهد و رويارويى با 

مردم اين شهر بگوييد؟
مشــهد براى من شــهرى خاص و 
دوست داشتنى است و چون مشهد را 
دوست دارم، زياد هم قسمتم مى شود 
كه به اين شهر ســفر كنم. مردم اين 
شهر و خطه خراسان بزرگ از دوران 
باستان با موسيقى و نوا و نغمه عجين 
بوده اند و به نوعــى اين منطقه را بايد 
خاستگاه موســيقى دانست، آن هم 
موسيقى اى كه ريشه عرفانى و معنوى 
دارد؛ همچون موســيقى مقامى در 
شرق و شمال خراســان. درحقيقت 
يكى از آرزوهاى من اين است كه در 
خطه خراسان، اجراى موسيقى هايى 
را ببينم كه در شأن اينجا و مردمش 
باشــد، از اين رو فكر مى كنم گاهى 
چندين برنامه  هنرى بدون حاشــيه  
و حرف وحديث برگزار شــود، اتفاق 

خيلى خوبى براى مشهد است.

  فكــر مى كنيــد ايــن اجراهاى
بى حاشــيه چطور مى توانــد برگزار 

شود؟
مشــكلى كه به طور كلان در كشور 
ما وجود دارد، شــكاف يــا دوقطبى 
بودن يا دودستگى است. اين شكاف 
در بعدهــاى مختلف جامعــه، ما را 
از جنبه هاى مختلف مثــل كاغذ تا 
مى كند؛ خط تايى كه متاســفانه هر 
روز نازك تر مى شــود. ما نبايد اجازه 
دهيم اين خط به پارگى و دودستگى 
برســد؛ البته بســيارى در تلاشند 
كه اين خط تــا را به طــور مثال در 
زمينه هاى قومى، اعتقادى، فرهنگى 
و اقتصادى تشديد يا نازك كنند. به 
نظر من براى شــهرهاى مهمى مثل 
مشهد با كمى تدبير و درايت و درنظر 
گرفتن جميع شــرايط بايد تصميم 
بگيريم، كمااينكه ما به جاى افرادى 
كه تصميم مى گيرند، نيستيم. شايد 
صلاح و مصلحت هايى است كه ما خبر 
نداريم، اما آنچه ما از اين ســمت ميز 
تصميم گيرى مى بينيم، نشان مى دهد 

كه تصميم گيرى هاى اين روزها باعث 
ايجاد شــكاف در جامعه شده  است؛ 
شــكافى كه متاثر از شــكل نگرفتن 
گفت وگو در جامعه است، درحالى كه 
افراد بــا گرايش هــاى مختلف، بايد 

بنشينند باهم صحبت كنند.

  جدا از شــهر مشــهد، مــا در
ديگر شــهرهاى اســتان نيز، امكان 
برگزارى كنســرت را داريــم كه با 
اســتقبال مخاطبان نيز همراه است، 
اما به تازگى قانون پرداخت 10درصد 
از فروش بليت كنسرت ها به خزانه 
دولت، مطرح شده  كه برگزارى خيلى 
از كنسرت ها را تحت تاثير قرار داده 
است و شما نيز خود يكى از مخالفان 

اين طرح بوده ايد؟
درســت اســت؛ ايــن طــرح براى 
سروســامان دادن به نظــام مالياتى 
كشور مطرح شــد و كليات آن شايد 
مشكلى نداشته باشــد اما اين قانون 
به منظور سروســامان دادن به امور 
مالياتى كشــور خام و بدون مطالعه 
تصويب شده است، جاى اشكال دارد. 
من معتقدم خروجى اين قانون موجب 
مى شود موسيقى هاى جدى، معنوى، 
سنتى، مقامى و موســيقى هايى كه 
نياز به حمايت دارند و همه جاى دنيا 
تحت حمايت دولت ها هســتند، به 
ضعف كشيده شــوند. از طرف ديگر 
موســيقى هاى تجارى، جاى خالى 
آن ها را در بازار رقابت پر خواهند كرد. 
به نظرم مجلــس كه ايــن قانون را 
وضع كرده است، مى توانست با كمى 
درايت، تمهيداتى بينديشــد كه هم 
موسيقى كشــور سروسامان بگيرد و 
هم موســيقى هايى كه نياز به حامى 
دارند، حمايت شــوند اما اكنون در 
روند بليت فروشى، هيچ مقام مالياتى 
دولتــى نمى داند هر كنســرت چه 
مقدار بليت فروخته است و مشخص 
نيســت كه تعداد بليتى كه فروخته  
شــده اســت، واقعى اســت يا خير، 
بنابراين به نظر مــن، ماليات گرفتن 
از يك موضوع مبهم، اتفاقى خطا در 

خطاست.

  پيش از مطرح شدن اين قانون
نيز گروه هاى موســيقى ســنتى و 
اصيــل، كمتر در شــهرهاى مختلف 
فرصت اجراى كنسرت پيدا مى كردند، 
حــال باتوجه به ســخنان شــما با 

تصويب اين قانون، عملا موســيقى 
تجارى، اندك فضاى باقى مانده براى 
موســيقى اصيل همچون موسيقى 

خراسان را نيز خواهد گرفت؟
من معتقدم موسيقى پاپ و تجارى، 
نياز مصرفى جامعه اســت و برخلاف 
نظر عده اى، نمى  توان آن را حذف كرد 
اما اين نوع از موسيقى نبايد فضايى را 
كه متعلق به موسيقى جدى، هنرى 
و فرهنگى است، تصرف كند؛ اتفاقى 
كه اين روزها رخ داده و موسيقى پاپ، 
فضاى تبليغاتى و سالن هاى اجرا را از 
موسيقى سنتى گرفته  است. ازطرفى 
طبق قانون ارشاد، در هر شهر تعداد 
محدودى كنســرت در ماه مى تواند 
اجرا شــود، بنابراين با ظهور فزاينده 
موسيقى هاى تجارى، امكان گرفتن 
مجــوز و برگــزارى كنســرت براى 
موســيقى اصيل به حداقل رسيده  و 
عرصه بر انواع موسيقى فرهنگى تنگ 
شده  است. در اين بين به نظرم كافى 
است كه متوليان فرهنگى از موسيقى 
خوب حمايت كنند تا زمينه براى رشد 
و معرفى و فراگير شدن موسيقى هاى 

خوب و اصيل فراهم شود.

  پيش از اين شــما در پســتى
از اختصــاص نيافتــن بيلبورد به 
اجراهايتان اعتراض كــرده   بوديد. 
پيــرو صحبت هايى كه انجام شــد، 
فكر مى كنيــد اختصــاص بيلبورد 
براى تبليغات كنســرت ها مى تواند 
از دلايلى باشد كه موسيقى تجارى، 

جاى موسيقى اصيل را بگيرد؟
بله، بيلبوردها يكى از اين موضوعات 
اســت؛ يعنى به طور مثال فردى كه 
خواننده نيســت و قرار اســت يك 
ســانس در سالنى كنســرت برگزار 
كند، در همه جاى شهرى مثل تهران، 
بيلبوردهايش نصب مى شود. براساس 
قيمتى كه شهردارى از من به عنوان 
خواننده موسيقى اصيل ايرانى براى 
اجاره بيلبورد درخواست كرده است، 
مى توانم بگويم فــردى كه خواننده 
نيست و قرار است موسيقى مصرفى 
ارائه كند، بايــد ميلياردهــا تومان 
براى گرفتن بيلبوردهــا هزينه كند 
كه اگر هزار ســانس هم سالنش پر 
شــود، نمى تواند پول اين بيلبوردها 
را پرداخت كند كه اين نشــانگر يك 
ســازوكار مجهول اســت. موسيقى 
اركسترسمفونيك تهران، موسيقى 

دوتارنوازى خراسان، موسيقى ساز و 
آوازى و اصيل ما، هيچ وقت نمى توانند 
يك بيلبورد در تهران داشته باشند. 
به نظرم اين  قبيل مسائل، خطاهاى 
فرهنگى اســت و متوليان فرهنگى 
جامعه و هر سازمان و فردى كه در اين 
زمينه وظيفــه اى دارد، بايد تدبيرى 
بينديشــد تا خطاها برطرف شــود 
اما متاسفانه كســى پيگير نيست و 

موسيقى يك هنر رهاشده است.

  آيا مجموع مســائلى كه مطرح
شد، مى  تواند هشدارى براى تغيير 
ذائقه مردم در زمينه موسيقى باشد و 
درنهايت به كمرنگ تر شدن موسيقى 

اصيل منجر شود؟
بله! ما تقريبا حدود 20ســال پيش 
هشــدار داديم كه در آينده، ممكن 
است ذائقه موسيقى عوض شود. باز 
در حدود 10سال پيش گفتيم ذائقه 
موسيقى درحال عوض شدن است و 
الان مى گوييم ديگر ذائقه موسيقى 
مردم تغيير كرده  است و حتى اگر در 
مشهد، هفته اى 10كنسرت موسيقى 
برگزار شود، آن ذائقه جبران نمى شود. 
متاسفانه تعدادى موسيقى وارداتى 
و بى هويــت آمدنــد و با يــك زلزله 
هشت ريشترى ساختمان هاى اصيل 

ما را خراب كردند.

  پس با اين اوصاف، هيچ زمان
اين ذائقه تغيير نمى كند؟

چرا؛ مــا در مرحله اى هســتيم كه 
مى توانيم يك تصميم درست بگيريم 
و مثل بازســازى ارگ بم، كار را پيش 
ببريم اما متاسفانه هنوز كسى به عمق 
فاجعه پى نبرده  است. در همين راستا 
برخى مسئولان احســاس مى كنند 
كه ترويج موسيقى در جهت مخالف 
اعتقادات مذهبى جامعه است و عده اى 
معتقدند همه موسيقى ها بايد حذف 
شوند اما حذف همه موسيقى ها يعنى 
خاموش كردن چراغ همه كنسرت ها؛ 
اتفاقى كــه منجــر به رشــد و بروز 
موسيقى مى شــود كه خيلى ها آن را 
نمى خواهند؛ يعنى آن سياست تبديل 
مى شود به ضد خودش؛ اتفاقى كه رخ 
داده  است، درحالى كه با يك تحليل 
علمى و درســت و كارشناسانه، ثابت 
مى شود كه موســيقى خوب، اصيل و 
عرفانى به تقويت روحيات مذهبى و 

عرفانى جامعه كمك مى كند. 

نمايش « رابينسون خرگوشــه » به كارگردانى شهرام لاسمى هرشب 
ساعت 19 در فرهنگسراى ترافيك مشهد واقع در دانشجو 29 به روى 

صحنه مى رود. 
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گفت وگو با محمد معتمدی به بهانه حضورش در مشهد
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